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 آیــت الله ری شــهری: ایمان های 
ضعیف با تندبادهای هوا و هوس از بین 

می رود
تولیت آستان مقدس حضرت عبدالعظیم 
الحسنی علیه الســام در جلسه تبیین 
دعای مکارم الاخاق از صحیفه سجادیه 
 و در جمــع اعضاء و فرماندهان ســپاه 
حضرت سیدالشــهداء علیه السام : بنا 
بــه آنچه در روایات آمده اســت، ایمان 
های  ضعیف بــا تندبادهای هوا و هوس 
از بین می رود، زیرا مومن شدن، انقابی 
شدن و در ســلک پیروان نظام اسامی 
قرار  گرفتن آســان اســت، اما به مراتب 
مومن ماندن، انقابی ماندن و پیرو نظام 
و انقاب و آرمان های امام راحل ماندن 

 دشوارتر خواهد بود  . 
آیت الله محمدی ری شهری اظهار کرد: 
در آغاز دعای شریف مکارم الاخاق، از 
خدای بزرگ مسالت می داریم  که ایمان 
ما را به کاملترین مرتبه ایمان برســاند 
و این مشــخص کننــده مراتب ایمان و 

مراتب افراد باایمان است .   
فرهنگــی  علمــی  موسســه  رئیــس 
دارالحدیــث در تبییــن مراتب ایمان با 
اســتناد به روایات اســامی بیان کرد: 
وقتــی ایمــان در  دل انســان پیدا می 
شود، ابتدا یک نقطه نورانی است و این 
احساس نیز در ابتدای باور حقایق الهی 
در دل ایجاد می  شــود و هر قدری که 
انســان در درجات بالاتری قرار بگیرد، 
ایــن نورانیت افزون می شــود تا اینکه 
نورانیــت سراســر دل را  فرامی گیرد و 

انسان به مرتبه شهود می رسد . 
آیــت الله محمدی ری شــهری تصریح 
کرد: در روایــت دیگری نیز از امام صادق 
علیه السام نقل شــده است که  شهادت 
به یگانگی خدا و رســالت پیامبر صل الله 
علیه و آله و اقرار به اطاعت خدا و رســول 
و شناخت امام زمان مرتبه  آغازین ایمان 
اســت و بالاترین مرتبه ایمان نیز مرتبه 
یقین است یعنی انسان، به این مرتبه برسد 

که همیشه خود را در  محضر خدا ببیند . 
تولیت آستان مقدس حضرت عبدالعظیم 
الحسنی علیه السام با بیان اینکه هرچه 

ایمان محکمتر باشــد، باعث اســتواری 
 بیشــتر انسان در طوفان ها و آزمایشات 
الهی خواهد شد، افزود: باید برای تحقق 
رهنمــود مقام معظم رهبــری مبنی بر 
 تقویت ایمان پاســداران انقاب اسامی 

برنامه ریزی شود . 
فرهنگــی  علمــی  موسســه  رئیــس 
دارالحدیث با استناد به روایتی از حضرت 
علی علیه الســام گفت: نفس و روحیه 
انســان  مومن سخت تر از صخره , محکم 
اســت و در خصوص شــخص حضرت 
امیرالمومنین علیه الســام نیز تعبیر » 
کالجبل  الراسخ« بکار برده شده است که 

ایشان چون کوه استوار هستند . 
آیــت الله محمدی ری شــهری تصریح 
کرد: این اســتقامت نفــس و قوت قلب 
در مومن در کنار خشوع بی حد در نزد 
 پروردگار کامل می شود و از خصوصیات 
یک پاســدار انقاب اســامی باید قوت 
قلــب برای مبــارزه با نفســانیات و نیز 

 خشوع دربرابر اوامر الهی باشد . 
آیــت الله محمــدی ری شــهری بــا 
برشــمردن خصوصیات مالک اشــتر به 
عنــوان نمونه یک فرمانــده نظامی که 
مــورد تائید  حضرت علی علیه الســام 
قرار گرفته اســت بیان کرد: در توصیف 
السام  امیرالمومنین علی علیه  حضرت 
دربــاره مالک  اشــتر آمده اســت، که 
حضــرت فرمودند: مالک اگــر کوه بود، 
قله دســت نیافتنی می شد و اگر سنگ 
بود، استوارتر از  صخره ای درخشان بود 
که مالک برای خداست و آیا مادری می 
تواند فرزندی چون مالک بیاورد ؟ و آیا 

مثل مالک  پیدا می شود؟
رئیس دانشگاه قرآن و حدیث بیان کرد: 
در نظام مقدس جمهوری اســامی که 
می بایســت زمینه ساز حکومت جهانی 
 مهدی آل محمد )عج( باشد باید تربیت 
امثال جناب مالک اشــتر برای انقاب، 

هدف نهادهای انقابی باشد .   
فرهنگــی  علمــی  موسســه  رئیــس 
دارالحدیث در بیان روایتی تصریح کرد: 
شخصی که ایمانش کامل باشد، درونش 
از  پاره های آهن محکمتراست، زیرا پاره 

های آهــن در آتش نرم می شــود، اما 
در ایمان مومن در حرارت های شــدید 

 آزمایش الهی تغییری ایجاد نمی شود . 
آیت الله محمدی ری شــهری گفت: در 
خصــوص برخی از افراد در روایات آمده 
اســت که ایمان آن ها عاریه ای  است، 
یعنــی نمی توانند، ایمــان را با خود به 
عالم قبر و برزخ ببرند و درتاطم حوادث 
و آزمایشــات، همراهی خــود را  با اهل 
ایمان و اهل انقاب از دست می دهند . 

حضــرت  مقــدس  آســتان  تولیــت 
السام گفت:  الحسنی علیه  عبدالعظیم 
الگوی یک نظامی استوار و انقابی باید 
مالک  اشــترنخعی باشــد که در روایت 
آمده اســت، در عین صابت و اقتدار، 
حتی برای کســی که او را نشناخته و 
به ایشــان  اهانت کرده بود، به مســجد 
رفتــه و طلب اســتغفار مــی کرد که 
این نشــان از شــخصیت چند بعدی و 
کرامت نفس این  ســرباز حضرت علی 
ابن ابیطالب علیه الســام است. مومن 

کامل در جایی که باید صابت داشــته 
باشد، اســتوار و محکم  و در جایی که 
بایــد فروتن باشــد در نهایت تواضع و 

فروتنی است   . 
رئیس دانشــگاه قــرآن و حدیث گفت: 
بهره مندی از صابت و استحکام ایمان 
همراه با فروتنی و مهربانی از شــاخصه 
 های جناب مالک اشتر نخعی بود که به 
فرموده قرآن با کفار و دشمنان به شدت 
برخورد می کرد و با مومنان مهربان  بود . 

آیــت الله محمدی ری شــهری گفت: 
بنا به روایات اســامی، ایمــان مراتبی 
دارد و مرتبــه ضعیف ایمــان خصوصا 
برای  کســانی که مــی خواهند از نظام 
اسامی پاســداری کنند، کارساز و موثر 
نخواهد بود، از ایــن رو باید همواره در 
تقویت  مراتب ایمان کوشا باشیم و البته 
همه ما، غیر از خــود، درباره خانواده و 
اطرافیــان مان نیز مســئولیت داریم و 
باید تاش  کنیم که ایشان نیز در مسیر 

صاح قرار گیرند . 

آیت  الله محمدی ری شهری: 

ایمانهایضعیفباتندبادهایهواوهوسازبینمیرود
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حاشــیه  کشــورهای  طــاب  دیــدار 
خلیــج فــارس با آیت الله ری شــهری

جمعــی از طاب کشــورهای حاشــیه 

خلیــج فارس ضمن بازدید از موسســه 
علمی فرهنگــی دارالحدیث، با حضرت 
آیــت  الله ری شــهری دیــدار کردند. 

طاب مدرســه علمیه ائمــه اطهار )ع( 
با حضور در موسســه علمــی فرهنگی 
دارالحدیــث، از بخــش هــای مختلف 
موسســه،  دانشــگاه قــرآن و حدیث و 
پژوهشگاه قرآن و حدیث بازدید کردند. 

این طاب کــه از کشــورهای بحرین، 
کویت، عمان، عربســتان، قطر و... بودند 
و از فعالیــن قرآنی نیــز بودند در ادامه 
با  آیت الله ری شــهری ماقات کردند. 

آیت الله ری شــهری در ایــن دیدار با 
بیان اینکه قرآن کتاب معرفت و زندگی 
است، خواســتار توجه بیشتر طاب به 
این  کتاب آســمانی شــدند و تنها راه 
ســعادت را حرکــت در مســیر قرآن و 
اهلبیت دانســتند. ایشــان با توصیه به 
وظیفه  افزودند:  علوم  قرآنــی  فراگیری 
ی هــر طلبه ای عمیق شــدن در قرآن 
و مفاهیم آن اســت و حفظ کام الهی 

بهتریــن راه بــرای  درک مفاهیم قرآنی 
و لبریز شــدن از نور خداوندی اســت. 

مدیر موسسه علمی فرهنگی دارالحدیث 
با بیان اینکه حفظ قرآن به عزم جدی و 
نظم در امور نیاز دارد، با اشاره به  کتاب 
»کلید حفظ قرآن« از راهکارهای حفظ 
قرآن سخن گفتند و نظم را کلیدی ترین 
نکته در حفظ آیات الهی  معرفی کردند. 

آیت الله ری شــهری در ادامه رســالت 
طاب کشــورهای عربی را تبلیغ صحیح 
تشیع و معرفی انقاب اسامی به عنوان 
 الگــوی مناســب حکومت اســامی در 
کشورهای خود دانسنتد و برای مابرزین 
انقابی که در بیداری اسامی برای  آزادی 
و اعتقادات خود علیه ظلم و استبداد قیام 
کرده اند آرزوی موفقیت کردند و از جمع 
طاب خواســتند آن ها را  یاری نمایند و 
با توکل به خدا در این مسیر قدم بردارند. 

دیدارطلابکشورهایحاشیهخلیجفارسباآیتاللهریشهری

آیت الله محمدی ری شهری در نخستین 
جلســه تواصی بــه حق پژوهشــگران 
و کارکنــان مؤسســه علمــی فرهنگی 
 دارالحدیث: اگر این شــعار در محیط کار 
و محیــط خانوادگی و در جامعه ما پیاده 
شود، امســال بی تردید سال پر  برکتی 

خواهیم داشت. 
آیت الله محمدی ری شــهری: همدلی و 
همزبانی یکــی از بزرگترین نعمت های 

حضرت حق است
آیت الله محمدی ری شهری در نخستین 
جلســه تواصی بــه حق پژوهشــگران 
و کارکنــان مؤسســه علمــی فرهنگی 
 دارالحدیث، ضمن تبریک ســال جدید و 
تبریک ایام با سعادت ولادت حضرت زهرا 
سام الله علیها و با اشــاره به  نامگذاری 
سال جدید از سوی رهبرمعظم انقاب به 
نام »دولــت و ملت، همدلی و همزبانی« 
افزود: اگــر این شــعار در  محیط کار و 
محیط خانوادگــی و در جامعه ما پیاده 
شود، امســال بی تردید سال پر برکتی 

خواهیم داشت. 
رئیــس مؤسســه علمــی ـ فرهنگــی 
دارالحدیث افزود: این شــعار، ریشــه در 
قرآن و احادیث اهلبیت)ع( دارد و همدلی 
و  همزبانی یکی از بزرگترین نعمت های 
حضرت حق است که برکات فراوانی برای 
خانواده ها و بخصوص جامعه  اســامی 

دارد. 
تولیت آستان مقدس حضرت عبدالعظیم 
الحســنی علیه الســام تصریــح کرد: 
پیروزی انقاب اسامی با برکت همدلی 
 و همزبانی به ثمر نشســت و تداوم آن به 
برکت همین معناست و هر خیر و برکتی 
در جامعه نازل می شود از طریق  تحقق 

همین شعار زیباست. 
  آیت الله ری شهری با برشمردن عوامل 
تحقق این شــعار گفت: اگر بخواهیم این 
شعار به عمل تبدیل شــود و در جامعه 
 تحقق پیدا کنــد باید موانعی که موجب 
می شود همدلی و همزبانی محقق نشود 

را برطرف نماییم. 
ایشان در ادامه به برشمردن برخی موانع 
مهم پرداختــه افزودند: یکــی از موانع 
همدلی و همزبانی بدخلقی است حسن 
 خلق عامــل همدلــی و همزبانی و کج 

خلقی و بد اخاقی مانع است. 
رئیس دانشــگاه قــرآن و حدیث با بیان 
حدیثی از امیرالمؤمنین که می فرمایند: 
فیقُ  دیقُ وَالرَّ مَن ســاءَ خُلُقُهُ ، أعوَزَهُ الصَّ
  خاطر نشــان کردند: کسی که بداخاق 
باشد بی دوست همنشین میشود. یعنی 
دوست  او دشــمنش می شود و  دشمن 
نه تنها همدل نیست بلکه باعث دشمنی 
با وی است. بنابراین دوست و همنشین 

برای انسان بداخاق نایاب می  شود. 
ایشان، سوء نیت را دومین عامل گسستن 
همدلی و همزبانی برشــمردند و گفتند: 
مَهُ الّله  »مَنْ تتََبَّــعَ خَفِیّاتِ العُْیُــوبِ حَرَّ
 مَوَدّاتِ القُْلُوبِ« کسی که به دنبال معایب 
دیگران است و قصد دارد سر از راز و رمز 
زندگی افراد در آورد، کســی  به او عاقه 

مند نخواهد شد. 
رئیس مؤسسه علمی فرهنگی دارالحدیث 
ابراز داشــت: سومین عامل، ستیزه گری 
است. ستیزه و مجادله با یکدیگر  محبت 

پدید نمی آورد. 
مجادله و ســتیزه جویی نکنید و انتظار 
نداشته باشید دوســتان بی عیب داشته 
باشید. در حدیث دیگری داریم که چهار 

 چیز از دنیا نخواه. امام صادق علیه السام 
فرمودنــد: »لا تطَلُب من الدّنیا أربعة ... و 
صدیقاً با عیبٍ فتبقی با صدیقٍ«  یعنی 
در دنیا جویای چهار چیز مباش که آنها 
را نخواهــی یافت ، حــال آن که به آنها 
نیازمنــدی ... و دوســتی بی عیب ،  که 
بی دوست می مانی .    پس باید در انتخاب 
دوست دقت کرد اما انتظار داشتن دوست 

بدون انتظار واقع بینانه نیست. 
آیت الله ری شــهری در ادامه افزود: مانع 
دیگر همدلی و همزبانی تکبر است»لیَسَ 
لمُِتَکبِّرٍ صَدیقٌ «  انســانهای خود  بزرگ 
بین دوســت و همــراه ندارند. همچنین 
یکی از عوامل تفرقه، اســتهزاء اســت.  
اســتهزاء دیگران موجــب از بین رفتن 
 محبت می شود کسیکه مسخره می کند، 
دست اندازی میکند به آبروی دیگران و 
در این صورت نباید انتظار  صداقت داشته 

باشد. 
آیت الله محمدی ری شهری همچنین از 
انصاف به عنوان عامل دیگر تحقق همدلی 
و همزبانی یاد کرد و با اشــاره به  حدیث 

گفت: در روایات آمده اســت که بالاترین 
پاداش به انصاف تعلق می گیرد و انسان 
می بایســت در نقد و حتی  در تعریف از 

دیگران جانب انصاف را نگه دارد. 
تولیت آستان مقدس حضرت عبدالعظیم 
الحسنی علیه الســام گفت: جناح های 
سیاســی اگر می خواهند سال همدلی  و 
همزبانی محقق بشود می بایست انصاف 
را رعایت کنند زیرا » مَن عُدِمَ إنصافُهُ لمَ 
یصُحَب .« انسان های بی  انصاف دوستان 

و عاقمندانی نخواهند داشت. 
آیت الله محمدی ری شهری تصریح کرد: 
قطعاً هدف از بیان این شعار از سوی رهبر 
معظم انقاب تحقق همدلی  میان کسانی 
که در گذشته نیز همدل و همزبان بوده 
اند نیســت بلکه می بایست با تحقق این 
شعار همه کینه ها زایل  شده و جامعه به 

سمت سعادت حرکت کند. 
ایشــان در پایان اظهار داشــتند: اگر ما 
بخواهیم این شعار تحقق پیدا کند حتما 
باید عوامل تحقــق آن را تأمین کنیم و 

 موانعش را از بین ببریم. 

همدلیوهمزبانییکیازبزرگتریننعمتهایحضرتحقاست

حوزه ریاست
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اگر کسی با دشــمن خدا دشمنی کرد 
واقعاً مؤمن اســت، دوستی با کفار تنها 
مسئله تفسیری نیست؛ بلکه یک موضوع 

 اخاقی، سیاسی و اجتماعی است. 
بین المللی  خبرگــزاری  گــزارش  بــه 
قــرآن )ایکنا(،  آیت الله محمد محمدی 
ری شــهری، تولیــت آســتان حضرت 
 عبدالعظیم)ع( در مصــای حرم و در 
جمــع نمازگزاران با اشــاره به مباحث 
پیشــین، گفت: در جلسات  جلســات 
گذشــته  صحبت در تبییــن جمله ای 
نورانی از ســوره مبارکــه حمد بود. در 
نمازهــای پنــج گانــه از خداوند می 
خواهیــم، خدایــا ما را  به راه کســانی 
هدایت کن که نعمت یافتگان هســتند. 
به ما توفیق بده که در زندگی راهی را 
انتخاب نکنیم که کسانی  انتخاب کرده 

اند که مورد خشم تو هستند. 

وی با اشاره به عوامل خشم الهی افزود: 
مقصود از غضب الهی، مجازات اوســت. 
تاکنون شش عامل از این عوامل  غضب 
را توضیح داده ایم. هفتمین عامل غضب 
الهی دوستی با کفار است. کسانی که با 
خدا ارتباطی ندارند. از نظر  قرآن و اسام 
دوستی با کفار گناه است و عامل غضب 
الهی اســت. دوستی با کفار تنها مسئله 
تفســیری نیســت؛ بلکه  یــک موضوع 

اخاقی، سیاسی و اجتماعی است. 
آیت الله ری شــهری با اشاره به احکام 
دوســتی گفت: دوســتی واجب، حرام، 
مســتحب، مکروه و مباح داریم. دوستی 
 واجب اول با خود خداســت. دوســت 
اهــل بیت)ع(  داشــتن پیغمبر)ص( و 
واجب اســت. دوست داشــتن مقدمات 
دارد اگر  آن حاصل شــد دوستی حاصل 
می شــود و اگر مقدمات حاصل نشــد 
دوستی تحقق پیدا نمی کند. اگر کسی 
خدا را  بشناســد نمی تواند دوســتش 

نداشته باشد. 
این مفســر قرآن عنوان کرد: دوستی 
بــا بــرادر دینی خــودش و هم دین 
با  دوستی  اســت.  مســتحب  خودش 
علمــا و  خیرخواهــان، نیکــوکاران و 
کســانی کــه انســان را به یــاد خدا 
می آورنــد، بینوایان و تهی دســتان 
مستحب است. مســتحب  است زن و 

شــوهر یکدیگر را برای خدا دوســت 
داشته باشــند، همچنین است دوست 
داشــتن فرزند. انسان برای خدا زن  و 

باشد.  را دوست داشته  فرزندش 
وی اظهار کرد: دوســتی با انسان دروغ 
گو، حســود، طمــع کار، احمق، بی وفا 
مکروه است. دوســتی با کفار، دشمنان 
 خدا و ســتمگران گناه است. خداوند در 
ســوره مائده آیه ۸۰ می فرماید: »ترََی 
َّذِینَ کَفَرُواْ لبَِئْسَ  َّوْنَ ال نْهُــمْ یتََوَل کَثِیرًا مِّ
مَتْ لهَُمْ أنَفُسُــهُمْ أنَ سَــخِطَ الّله  مَا  قَدَّ
عَلیَْهِمْ وَفیِ العَْــذَابِ هُمْ خَالدُِونَ«، این 
آیه درباره یهودیان اســت ولی شــامل 
تمام  کسانی می شود که مدعی پیروی 
از یکی از ادیان الهی هســتند، شــامل 
مــا هم می شــود. اگر بــا دروغ با کفار 
دوســتی  کنیم. می فرماید: بسیاری از 
بنی اســرائیل را می بینید که با کسانی 
که کافر هســتند دوستی می کنند، این 
به راستی  برای آن چیزی که برای معاد 
خود پیش می فرستند بد است. دوستی 
با کافر موجب مجازات است. این سبب 

غضب  الهی است. 
آیت الله ری شــهری گفت: کافر دشمن 
خداست. دوستی با دشمن خدا، در واقع 
دشــمنی با خداست. در حدیث است  از 
امیرالمؤمنین)ع( که انســان سه دسته 
دوست دارد و سه دســته دشمن دارد. 

دوســتت و دوست دوســتت و دشمن 
 دشمنت، دوســت تو هستند.  دشمنت، 
و دوســت دشمنت،  دشمن دوســتت 
دشمنت حســاب می شــوند. در مورد 
دوســتی  با کفار هم همین اســت اگر 
کسی با دشمن خدا دوست شد در واقع 

دشمن خدا شده است. 
وی با اشــاره به آیه اول سوره ممتحنه، 
وِّی وَعَدُوَّکُــمْ أوَْلیَِاء«،  »لَا تتََّخِذُوا عَــدُ
اظهار کرد: مســلمانان با دشــمن من و 
دشــمن  خودتان دوســتی نکنید. اینها 
کافر هســتند. اینها آنچه از حق بر شما 
نازل شده است را قبول ندارند. اگر کسی 
با دشــمن  خدا دشمنی کرد واقعاً مؤمن 
اســت . حزب الهی واقعی نمی تواند با 

دشمن خدا دوست باشد. 
آیت الله ری شــهری عنــوان کرد: یکی 
دیگر از کسانی که محبتش حرام است، 
ظالمان و جباران هســتند. تملق گویی 
از  ســران ســتمگر برای اینکه از دنیای 
آن هــا نصیبی ببرند حرام اســت. حالا 
بگویند فرض کنید اوبوما بماند تا توافق 
هســته  ای انجام شود، همین که انسان 
بخواهد کافر حتی یک لحظه بماند این 
حرام اســت. توافق و عدم توافق دست 
 خداست. اینکه انسان بخواهد کافر حتی 
یک لحظه روی زمین باشد، این موجب 

غضب الهی است. 

دوستیباکافرازعواملغضبالهیاست

حوزه ریاست


